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Agenția pentru Dezvoltare Regională (ADR) 
Sud-Muntenia, în calitate de Autoritate de 

Management (AM) pentru Programul Regional (PR) 
Sud-Muntenia 2021-2027, a emis Corrigendum-
ul numărul 3 și numărul 5 privind modificarea 
Ghidul Solicitantului „Intensificarea creșterii 
durabile și a competitivității microîntreprinderilor, 
întreprinderilor mici și întreprinderilor mijlocii din 
regiunea Sud-Muntenia”, din cadrul Priorității P1 
- „O regiune competitivă prin inovare, digitalizare 
și întreprinderi dinamice”, Apelul de proiecte 
PRSM/ID/1/1/1.3/A, respectiv PRSM/ID/1/1/1.3/B, 
Obiectivul Specific RSO 1.3 - „Intensificarea creșterii 
sustenabile și creșterea competitivității IMM-urilor 
și crearea de locuri de muncă în cadrul IMM-urilor, 
inclusiv prin investiții productive”.

Astfel, prin Corrigendum-ul numărul 5 pentru Ghi-
dul destinat microîntreprinderilor și întreprinderilor mi-
ci din regiunea Sud-Muntenia au fost modificate urmă-
toarele capitole:

• 1.3. Glosar;
• 5.3.4. Opțiuni de costuri simplificate. Costuri direc-

te și costuri indirecte;

• 5.4. Valoarea minimă și maximă eligibilă/neram-
bursabilă a unui proiect;

• 7.6. Anexele și documente obligatorii la momentul 
contractării;

• Anexa 8 Matricea de corelare.
Mai multe detalii puteți afla accesând link-ul următor: 

https://2021-2027.adrmuntenia.ro/prsmid1113b--in-
tensificarea-cresterii-durabile-si-a-competitivitatii-mi-
crointrep/apel/52

Iar prin Corrigendum-ul numărul 3 pentru Ghidul 
destinat microîntreprinderilor mici și întreprinderilor 
mijlocii, au fost modificate următoarele capitole:

1.3. Glosar;
• 5.3.4. Opțiuni de costuri simplificate. Costuri direc-

te și costuri indirecte;
• 5.4. Valoarea minimă și maximă eligibilă/neram-

bursabilă a unui proiect;
• 7.6. Anexele și documente obligatorii la momentul 

contractării;
• Anexa 8 Matricea de corelare.
Mai multe detalii puteți afla accesând link-ul următor: 

https://2021-2027.adrmuntenia.ro/prsmid1113b--in-
tensificarea-cresterii-durabile-si-a-competitivitatii-mi-
crointrep/apel/52

Corrigendum-uri pentru Ghidul destinat microîntreprinderilor  
și întreprinderilor mici din regiunea Sud-Muntenia  

și pentru Ghidul întreprinderilor mici și întreprinderilor mijlocii
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Directorul general al Agenției pentru 
Dezvoltare Regională (ADR) Sud-Muntenia, 

Liviu Gabriel Mușat, a fost prezent joi, 05 
septembrie a.c., la emisiunea a fost difuzată 
live pe pagina de Facebook politikia.ro.  
În emisiunea moderată de jurnalistul Edi 
Vasile au fost abordate teme legate de 
atragerea fondurilor europene în județul 
Argeș, oportunitățile de finanțare disponibile 
prin Programul Regional Sud-Muntenia 2021-
2027 și avantajele descentralizării Programelor 
Regionale.

Edi Vasile: Bună dimineața, doamnelor și domnilor!
Astăzi avem plăcerea să discutăm despre finanțări ne-

rambursabile și despre una dintre instituțiile care a mo-
delat regiunea în ultimii ani, într-o manieră pozitivă și ca-
re a fost un adevărat sprijin pentru mediul antreprenori-
al, cât și pentru administrațiile locale. Am plăcerea să vi-l 
prezint pe bunul nostru colaborator, directorul general al 
acestei instituții, ADR Sud-Muntenia, Liviu Gabriel Mușat. 
Bine ați revenit!

Liviu Mușat: Bună dimineața și vă mulțumesc pentru 

invitație!
E.V.: Este foarte mare interesul pentru instituția dum-

neavoastră și pentru programele pe care le lansați. Înțe-
leg că în acest moment s-a încheiat o depunere de proiec-
te. Cum a început, cum s-a terminat și care este situația în 
acest moment?

L.M.: Două dintre cele mai așteptate apeluri din Pro-
gramul Regional Sud-Muntenia 2021-2027 și-au finalizat 
etapa de depunere a proiectelor. Este pentru prima dată 
când regiunea de dezvoltare Sud-Muntenia are mai mul-
te proiecte depuse decât oricare regiune din țară. Avem 
aproape 1.400 de aplicații depuse pe cele două apeluri - 
cel de minimis, până în 200 de mii de euro și proiecte de a-
jutor de stat, de până la trei milioane de euro. Avem o so-
licitare de aproape patru ori mai mare decât alocarea ini-
țială a regiunii noastre. Au existat oarece frământări în pe-
rioada de promovare a apelurile, iscate de anumite crite-
rii de evaluare din grilă. Cu toate acestea, la sfârșitul peri-
oadei de depunere, din Argeș au fost cele mai multe pro-
iecte. De asemenea, în cel de-al doilea apel de proiecte, 
cel de ajutor de stat, Argeș a avut 162 din totalul de 559 
de proiecte, ceea ce înseamnă tot 28.9%, cu o valoare de

    (Continuare în pagina 4)

Liviu Gabriel Mușat, directorul general al ADR Sud-Muntenia, 
prezent în studioul Politikia
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I-am separat, fiecare cu domeniul lui. Apoi faptul că am 
dat mai multă importanță sau am încercat să aducem 
mai multe firme din regiune prin diferențierea punctaju-
lui față de proiectele provenind din alte regiuni, în speci-
al din București. Nu în ultimul rând, cred că faptul că noi 
chiar am promovat aceste măsuri.

Numai în Argeș cred că am venit de 3-4 ori cu cara-
vane de informare, atât cu prezență fizică, dar și cu ma-
teriale vis-a-vis de modul cum se derulează programul. 
Și încă un lucru care cred că a dat încredere IMM-uri-
lor să participe la program, este că pe perioada de con-
sultare, aproape 90% din solicitările lor de îmbunătățire, 
de modificare a ghidurilor de finanțare, au fost luate în 
seamă. Chiar au fost luate în seamă și au fost introduse 
în reguli. Cred că acestea sunt câteva din cauze pe care 
le-am identificat până în momentul de față, cu siguran-
ță vor fi și mai multe, dar sunt câteva lucruri care explică 
acest comportament.

E.V.: Am avut un val de programe lansate de dumnea-
voastră și știu că nici nu ați încheiat cu ele încă și că se 
lucrează intens, dar nu pot să nu vă întreb dacă pentru 
anul viitor avem ceva vești.

L.M.: Referitor la proiecte pentru mediul de afaceri, 
nu vreau să spun cuvinte mari în momentul de față, dar 
noi trebuie în primul rând să le evaluăm pe acestea, să 
vedem cam ce sumă e necesară pentru a le finanța pe 
toate cele care vor trece de etapele de evaluare. Și în 
funcție de aceasta, să vedem dacă vom mai putea des-
chide și alte apeluri.

Chiar săptămâna trecută am participat la o reuniune 
cu ministrul investițiilor și proiectelor europene, domnul 
Adrian Câciu, în care, pe lângă faptul că a apreciat modul 
cum se derulează programele regionale în comparație cu 
programele gestionate la nivel național, ne-a spus urmă-
torul lucru: Nu-i descurajați pe beneficiari să depună pro-
iecte că n-or să fie bani. Vom face o analiză anul viitor, în 
2025, și programele care nu au proiecte vor fi deposeda-
te de fonduri. Fondurile vor trece către programele unde 
există apetență și proiecte. Nouă ne dă speranță acest lu-
cru și tocmai de aceea și noi îndemnăm pe toți beneficia-
rii din domeniul public. Pe cei privați momentan nu, fiind-
că apelurile sunt închise, dar sperăm să mai venim cu ape-
luri și în anii viitor, 2025 sau 2026, așa încât să avem un nu-
măr cât mai mare de proiecte. 

Vă pot spune că în momentul de față, la nivelul între-
gii regiuni, avem proiecte de peste 11 miliarde de lei. 11 
miliarde de lei înseamnă peste 2 miliarde de euro în con-
dițiile în care alocarea inițială a Programului nostru este 
    (Continuare în pagina 5)

(Continuare din pagina 3)
1,75 miliarde de lei. Așa cum am spus, suma solicitată 

depășește cu mult alocarea, dar vreau să îi asigur pe toți 
reprezentanții mediului de afaceri, adresându-mă cu pre-
ponderență celor din Argeș, că vom depune toate diligen-
țele să finanțăm cât mai multe dintre acestea. Fie prin re-
alocări din alte axe ale Programului, fie prin solicitări de 
supracontractare pe bugetul de stat. Am intrat într-o pe-
rioadă importantă pentru derularea acestor apeluri, re-
spectiv evaluarea proiectelor. Dat fiind numărul mare de 
aplicații, am luat măsuri suplimentare, în sensul de a an-
gaja evaluatori, astfel încât să terminăm mai repede pro-
cesul de evaluare. La începutul anului, sperăm să finali-
zăm evaluarea. Oamenii au așteptări mari după descen-
tralizarea Programului, una dintre acestea este de a scur-
tarea timpul pe care proiectele le petrec în diferite etape 
de evaluare și noi vom face tot posibilul pentru ca aceas-
tă perioadă să fie cât mai scurtă. 

E.V.: S-a dovedit că descentralizarea este un succes. 
Termenele sunt foarte scurte, ceea ce ar putea să pară 
normal pentru cei care nu știu câtă muncă stă în spatele 
unei lansări de apel.

L.M.: Da, așa este. Noi am fost în direct contact fie 
cu mediul de afaceri, fie cu administrația locală, am știut 
exact cum să facem grilele, să facem criteriile de evalua-
re, astfel încât să răspundem la cât mai multe din nevoi-
le din comunitate. Și ar mai fi ceva, mai punem și suflet. 
Pentru că una este să fii un funcționar onorabil într-un 
minister și să faci programe pentru comunități cu care nu 
ai nicio legătură și una este când acest lucru este făcut de 
oameni care acolo trăiesc și care de acolo își câștigă exis-
tența. Înseamnă responsabilizare și sperăm să se vadă în 
timpii mult mai scurți petrecuți în program dar și în calita-
tea și predictibilitatea documentelor și a managementu-
lui Programului nostru.

E.V.: Ați spus că stăm mai bine decât alte regiuni. De 
unde apetența pentru finanțări?

L.M.: Sunt mai multe cauze pe care eu și cu colegii mei 
le-am identificat vis-a-vis de acest comportament remar-
cabil al mediului de afaceri pentru programul nostru. Pe 
de-o parte, modul cum am construit programul, faptul că 
ne-am adresat atât celor mici, nu i-am băgat la concuren-
ță pe cei mici care vor să-și facă o afacere până-n 200 mii 
de euro sau să-și îmbunătățească afacerea cu sume pâ-
nă-n 200 mii de euro, și ne-am adresat și celor care nu 
mai sunt chiar un start-up, nu sunt la începutul afacerii și 
care au posibilități financiare mai mari.

Nu i-am băgat pe toți în aceeași oală. În momentul în 
care-i bagi, cei mici vor fi descurajați să depună proiecte. 

https://www.adrmuntenia.ro
https://regio.adrmuntenia.ro
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E.V.: Am văzut că a fost lansat apelul pentru digita-
lizare, destinat autorităților publice. Noi suntem foarte 
atenți la activitatea dumneavoastră. Despre ce este vor-
ba, este dedicat autorităților publice? 

L.M.: Da. Este un concept relativ nou în finanțările 
europene. În sensul că, dacă până acum a digitaliza o în-
treprindere însemna să achiziționezi calculatoare, impri-
mante, de data aceasta se schimbă abordarea, în sensul 
că digitalizăm activități, servicii pe care administrația le 
prestează către beneficiari, populația sau anumite alte 
grupuri țintă. De exemplu, digitalizăm servicii de cadas-
tru. Acest lucru înseamnă că primăria respectivă va tre-
bui să realizeze o platformă care să fie accesibilă tutu-
ror beneficiari de acasă sau din telefon, prin care să be-
neficieze de toate serviciile din acest domeniu, de la cal-
culator. Alt exemplu, pentru taxe și impozite, a digitali-
za înseamnă a face o platformă în care omul să intre să-
și pătească taxele de acasă fără nicio problemă. Și toate 
serviciile pe care administrația le furnizează, fie cetățeni-
lor direct, fie anumitor grupuri, firme, ONG-uri, asta în-
seamnă a digitaliza un serviciu. Noi avem puține emoții, 
dar încurajăm proiectele în parteneriat, în sensul în ca-
re mai multe unității administrativ teritoriale, ideal ar fi 
și sub o coordonare a Consiliului Județean, să digitalize-
ze toate acel serviciu.

E.V.: Să fie aplicabilitate unitară. 
L.M.: Da, cu cât mai mare, cu atât mai bine. Pentru că 

altfel va exista o problemă în momentul în care vei fi ne-
voit să le conexezi. Astfel, noi încurajăm astfel de proiec-
te. În grila noastră de evaluare se va regăsi această dife-
rențiere între proiecte individuale, pe care nici pe aces-
tea nu putem să le respingem, dar vor fi preferate pro-
iectele făcute într-un cadru partenerial, proiecte care să 
aibă un impact și teritorial și asupra unui număr cât mai 
mare de beneficiari finali. În viziunea noastră, partea cea 
mai importantă a unui asemenea proiect este aplicația, 
partea programului respectiv, care trebuie să se realize-
ze într-un soft și într-o interfață. Pentru realizarea aces-
tora, trebuie să luăm echipamente. Sunt eligibile și echi-
pamentele, dar care să aibă justificare în proiect. De a-
semenea, și amenajarea de spații, dacă este nevoie pen-
tru săli, chiar și pentru clădiri. Dar toate acestea vor avea 
niște limite, deoarece pentru noi, cheltuiala sau investi-
ția de bază în cadrul acestui proiect, trebuie să fie pro-
gramul în sine.

E.V.: Ce ne puteți spune despre Ghidul pentru Cabi-
netele de stomatologie pediatrică?

     (Continuare în pagina 6)

(Continuare din pagina 4)
de 1,6 miliarde de euro. Deja avem peste solicitare. 

Evident, rămâne de văzut dacă toate vor primi finanțare. 
Avem 1.500 de proiecte până în momentul de față depu-
se. Este adevărat că cele mai multe provin din apelurile de 
IMM-uri, dar și la beneficiarii din domeniul public au înce-
put să apară proiecte.

E.V.: Apropo de beneficiarii din domeniul public, ne bu-
cură că Argeșul se mișcă foarte bine în sensul acesta și în-
țeleg că astăzi veți merge la Consiliul Județean Argeș la o 
întrevedere președintele Consiliului, domnul Ion Mînzînă.

L.M.: Într-adevăr, avem un eveniment important și 
pentru noi, dar mai cu seamă pentru județul Argeș, vom 
semna cel de-al doilea contract pe infrastructură rutieră. 
Un contract care este aproape, doar cu câteva mii de lei 
mai mic, decât primul contract. Ceea ce situează de de-
parte județul Argeș pe locul întâi la acest domeniu și es-
te de apreciat că angajații din Consiliu, conduși de dom-
nul președinte Mînzînă și de colaboratorii dumnealui, s-
au mișcat foarte repede și au venit și cu al doilea proiect. 
Competiția a fost deschisă, toate județele au avut șanse 
egale și același termen, numai că județul Argeș s-a mișcat 
bine aici și iată, semnăm al doilea contract. Într-adevăr, 
mai e un județ care are două contracte semnate pe dru-
muri, dar valoarea lor nu este cât unul din Argeș. Apreci-
ez modul cum s-a mișcat administrația din Consiliul Jude-
țean în această perioadă, pe acest domeniu.

Evident că în perioada următoare așteptăm și lansarea 
efectivă a proiectelor în SICAP, în sistemul acesta de achi-
ziții publice, și atribuirea de contracte și plățile pe acest 
program.

E.V.: Dacă nu vor exista alte sincope, sumele fiind foar-
te mari, mai mult decât sigur vor fi atractive pentru foar-
te mulți dintre contestatari.

L.M.: Aș mai vrea să menționez, tot la domeniul aces-
ta, al beneficiarilor publici, chiar dacă ei sunt undeva în-
tre, pe Arhiepiscopia Argeș. Avem de ceva vreme deschi-
se apelurile pentru monumente, patrimoniu istoric și cul-
tural, iar Arhiepiscopia a venit deja cu două proiecte, pe 
care dacă le-am finanța, dacă vor obține cel mai mare 
punctaj, acoperim alocarea regiunii numai din aceste do-
uă proiecte. Proiectele sunt importante, ele vizează resta-
urarea unor obiective din Ansamblul Catedralei de la Cur-
tea de Argeș. Știu că mai au și alte proiecte în pregătire și 
nu pot să nu evidențiez și aici apetența și interesul pe ca-
re Arhiepiscopia, evident condusă cu toată priceperea de 
Înaltpreasfințitul Părinte Calinic, Arhiepiscopul Argeșului, 
le probează pentru a finanța revigorarea patrimoniu care, 
într-adevăr, este cel mai important din Argeș.

https://www.adrmuntenia.ro
https://regio.adrmuntenia.ro


PROGRAMUL REGIONAL
SUD-MUNTENIA 2021-2027

www.adrmuntenia.ro regio.adrmuntenia.ro6

Info Regional Sud-Muntenia #676
12 • 18 septembrie 2024 

din total, exact 50% a fost contribuția medie pe proiect.
E.V.: Fără doar și poate, discuțiile din perioada asta 

sunt unele dacă vor fi banii suficienți la anul.
Trebuie să le spunem oamenilor că nu are legătură cu 

a avea sau a nu avea bani pe aici prin zonă și că nu exis-
tă niciun fel de risc pe zona aceasta. Aici vorbim de ba-
nii europeni, inclusiv cum spuneam mai devreme despre 
faptul că s-ar putea lua din alte programe care nu au fost 
accesate și mutați banii către ADR-uri, semn că, în sfâr-
șit, au apărut și ministrii care tind să gândească normal 
și decent. Văd că sunt instituții în țară care se mișcă mult 
mai repede, mult mai eficient, mult mai pragmatic, mult 
mai pe tipicul fiecărei zone în parte. Pentru că vă cunosc 
de atâți ani, adică nu existați de 2-3 ani, nu suntem insti-
tuții pilot, existați de foarte multă vreme și s-a dovedit că 
sunt un real succes ADR-urile și că ar putea veni bani in-
clusiv prin zona aceasta.

L.M.: Da, așa este. Vreau să le transmit tuturor ce-
lor care au accesat finanțări sau vor accesa din Progra-
mul nostru, să nu stea cu teamă că nu vor fi bani. Pen-
tru orice guvern și, evident, pentru guvernul României, 
proiectele finanțate din fonduri europene, au prioritate 
la finanțări, la buget. Deci nu vor exista sincope. Evident,  
vorbim, poate, de întârziere, o săptămână, două, dar nu 
vor fi sincope majore în fluxurile financiare din Program. 
În ceea ce privește alt fel de finanțări, nu sunt în măsură 
să mă pronunț, dar uitându-mă pe o prognoză meteo-fi-
nanciară pentru anul 2025, cu toții vedem că nu e numai 
soare, ci sunt și anumiți nori. Rămâne de văzut cum vom 
traversa zona și perioada aceea.

Într-adevăr, este de apreciat faptul că există aceste in-
tenții la nivel central, de a nu mai sta până la sfârșitul 
programelor cu bani blocați în anumite programe în ca-
re nu se întrevede nimic bun sau nu se întrevăd proiecte 
depuse. A muta din timp banii aceștia către zone în care 
există proiecte, în care există un potențial de absorbție, 
așa încât ținta de absorbție și sumele avute la dispoziție 
de România să fie cheltuite 100%.

E.V.: Ați zis o chestiune aparent banală la începutul dis-
cuției, dar care eu știu din experiență și din experiența și 
altor instituții de gen, că e foarte importantă că aveți po-
sibilitatea să vă luați evaluatori externi. Asta înseamnă că 
nu o să puneți toată presiunea pe angajații pe care îi aveți 
în ADR, ci veți putea să colaborați cu oameni care să fa-
că evaluările pentru proiecte și o reducere semnificativă 
a timpului de evaluare a fiecărui proiect în parte față de 
alte proiecte, alte linii de finanțare pe alte zone, proiec-
te naționale de exemplu, unde administrațiile, privații aș-

    (Continuare în pagina 7)

(Continuare din pagina 5)
L.M.: Chiar dacă nu este din Programul Regional 

Sud-Muntenia, ci prin Programul Sănătate, există o cere-
re importantă în regiunea Sud-Muntenia. Cum de altfel, 
cererea aceasta în domeniul sanitar, s-a reflectat și pe 
oportunitățile de finanțare din programul nostru. Fie că 
vorbim de stomatologie, fie că vorbim de asistență me-
dicală generală, aceste coduri aferente a acestor activi-
tăți se regăsesc printre cele mai solicitate de beneficiari.

E.V.: Bun, pe mobilitate urbană. La momentul ăsta, 
mai avem ceva? 

L.M.:  Pe mobilitatea urbană e lansat apelul pentru re-
ședințe de județ, dar și pentru celelalte orașe. Apelul es-
te în perioada în care este promovat, urmează să înceapă 
depunerea de proiecte. Avem contact cu Primăria Muni-
cipiului Pitești pentru realizarea unor proiecte și sunt con-
vins că ele vor fi depuse. Continuăm proiectul de centru 
de cercetare pe care l-a avut primăria cu beneficiarul ini-
țial. Primăria Pitești a găsit soluții și e pe cale să semneze 
un parteneriat cu alt centru de cercetare. Sperăm ca pro-
iectul să intre pe făgașul normal. Primăria s-a achitat cu 
brio de sarcina pe care a avut-o în proiect, respectiv cre-
area infrastructurii clădirii aceleia în care se desfășoară 
proiectul de cercetare, de inovare. Sperăm ca noul parte-
ner să se ridice la înălțimea așteptărilor Primăriei, comu-
nității și a regiunii Sud-Muntenia.

E.V.: Cofinanțările la privat, de exemplu, între cât și cât 
s-au încadrat, că e foarte important. 

L.M.: Valoarea totală a proiectelor a fost de 1,68 mili-
arde de lei. Din aceasta s-au solicitat 700 de milioane, ce-
ea ce înseamnă că 300 de milioane, deci 30 %, în medie, a 
venit de la privați. Noi am punctat cofinanțarea suplimen-
tară, deși în Program era minim 10%. În viziunea noas-
tră, în momentul în care o entitate trebuie să pună niște 
fonduri pentru a realiza proiectul, cu cât fondurile acelea 
sunt de un nivel mai mare, dar rezonabil din totalul chel-
tuielilor, e un indiciu că beneficiarul va face tot să finalize-
ze proiectul. Există riscul ca un beneficiar care ia 100% fi-
nanțare nerambursabilă să nu fie atât de motivat să ducă 
la bun sfârșitul proiectului.

În ceea ce privește al doilea apel, aici lucrurile sunt și 
mai interesante. Valoarea totală a proiectelor a fost de 
5,8 miliarde de lei a proiectelor, din care, solicitat 2,9 mi-
liarde de lei, deci exact 50%. Unii au venit cu valori foar-
te mari, având și cheltuieli neeligibile. În momentul în ca-
re faci un proiect cu cheltuieli neeligibile, trebuie să urci 
și contribuția proprie. Aici era 30% minim și pentru a ținti 
spre 100%, deci de a avea punctaj maxim la capitolul ca-
re puncta cofinanțarea, trebuie să ai minim 40%. Iată că 
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te persoane.
E.V.: Cum va încheia ADR-ul? Cum preconizați că va în-

cheia ADR-ul anul acesta? Anul este, în continuare, foar-
te plin, nu s-a terminat, mai avem din el, mai sunt multe 
noutăți.

L.M.: Evident că mai avem câteva apeluri de lansat în 
această perioadă, avem de primit proiecte, de evaluat. 
Am început să contractăm proiecte din eficiența energe-
tică, mă refer la clădiri rezidențiale, avem deja o solicita-
re de 400% pe apelul de școli. Sperăm să evaluăm cât mai 
multe din aceste proiecte, să le dăm viața, adică să sem-
năm contracte de finanțare și de la anul să ne gândim la 
ținta pe care o avem pe 2025. Prima țintă a regiunii noas-
tre este de 170 milioane de euro. Noi trebuie să cheltuim 
cu toate aceste proiecte pe care încercăm să le contrac-
tăm, cât mai repede, până la sfârșitul anului viitor, 170 mi-
lioane de euro. Orice sumă care este sub această valoa-
re, va avea drept consecință scăderea sumei alocate regi-
unii noastre, cu diferența că dacă facem 150, pierdem 20 
de milioane de euro. Nici nu vrem să ne gândim la aceas-
tă variantă.

Din contră, vom încerca să depășim această sumă și re-
cunosc că așteptarea mea cea mai mare vine tot de la me-
diul privat, de data aceasta încercăm să contractăm cât 
mai repede, cât mai multe IMM-uri, ca ele deja să produ-
că bani. IMM-urile, când fac achiziții, le fac repede, sunt 
conștienți că fiecare zi pierdută cu birocrație înseamnă ba-
ni mai puțin în bugetul firmei și tocmai de aceea, noi avem 
așteptarea ca ele să cheltuie bani și să fie principala noas-
tră sursă de a ne acoperi ținta regională în 2025.

E.V.: Să spunem că pentru cei care vor să afle mai mul-
te informații legate de activitatea dumneavoastră, se pot 
abona la un newsletter, aveți un Info Regional Sud-Munte-
nia, unde primesc toate informațiile de care au nevoie. Nu 
trebuie decât să dea un click acolo pe newsletter-ul de pe 
site-ul dumneavoastră și să fie la curent cu informațiile fi-
ind, de altfel, unii dintre cei mai transparenți jucători din 
piața administrativă din regiune.

L.M.: Da, într-adevăr, suntem preocupați de a promo-
va Programul cât mai mult, de a promova, sperăm noi, cât 
mai repede și primele rezultate ale Programului, rezultate 
vizibile pentru cetățeni.

E.V.: Nu o să vă mai țin la discuții în această dimineață, 
pentru că știu că vreți merge la Consiliul Județean. Vă mul-
țumesc pentru prezență, domnule director.

L.M.: Și eu mulțumesc. Și pe noi ne bucură când ve-
dem că există interes pentru finanțări din programele pe 
care le gestionăm, iar la județul Argeș și acest interes este 
la cea mai înaltă cotă.

(Continuare din pagina 6)
-teptau luni de zi, se chinuiau și să făcea o evaluare lentă.
L.M.: Nu. Chiar astăzi este concursul la noi, avem 19 

evaluatori înscriși la concurs financiar, încă vreo patru pe 
teme transversale. Puteam să spunem, lasă, ce mai con-
tează, că mai stau o lună, două, trei în plus proiectele, nu 
mai facem angajări, nu ne mai chinuim și rămânem cu fir-
ma care face...În program, evaluarea tehnico-financiară, 
este atributul unei entități externe, unei firme, contracta-
te în baza unui proces de achiziții publice. Când noi am pre-
vizionat atunci cam de câți experți am avea nevoie să-i ce-
rem aceste firme să ni-i pună la dispoziție, nu ne-am gân-
dit că o să avem 1.400 de proiecte numai pe IMM-uri. Și 
atunci am cerut firmei mai puțini experți, dar nu mai sunt 
suficienți ca să mă încadrez eu în timp. Astfel, atunci am a-
ceastă portiță legală de a angaja pe lângă organigramă, ex-
perți care să aibă aceleași calități, ca cei pe care mi-i furni-
zează firma, să facă această evaluare într-un timp cât mai 
scurt.

E.V.: Am auzit foarte mulți antreprenori care întrebau,  
de exemplu, de ce nu sunt linii de finanțare pentru azilele 
de bătrâni. A fost un business care, până la celebru scandal 
de acum câteva luni, a mers foarte în regulă și căutau tot 
felul de linii de finanțare. Din discuție în discuție, ba cu con-
sultanți, ba cu oameni de specialitate, au înțeles că gândi-
rea Uniunii este să nu finanțeze astfel de proiecte, tocmai 
pentru a readuce în familii bătrânii, pentru a-i ține în comu-
nitate și pentru a-i integra. La fel cred că se regăsește gân-
direa la nivelul de DGASPC-urilor cu crearea de centre în 
comunități unde să îi duci pe beneficiari.

L.M.: Da, într-adevăr tendința Comisiei Europene, a U-
niunii Europene și a tuturor statelor, este aceea de a le re-
integra cât mai repede pe aceste persoane în comunita-
te. Drept pentru care, nu mai finanțează centre de stat pe 
lungă durată, ci numai centre de zi, centre de o noapte, 
adăposturi. Asta nu înseamnă că sunt interzise. Statul poa-
te finanța, dacă asta e politica statului, cămine de dura-
tă, în care pot sta diferite categorii de persoane beneficia-
re de servicii sociale. Și pe de altă parte, din păcate, noi nu 
mai finanțăm proiecte din domeniul social. Toate proiecte-
le acestea sunt în Programul de Capacitate Umană sau în 
Programul de Sănătate, unde și acolo se poate finanța spi-
tale publice și așa mai departe. Noi finanțăm numai pe pri-
vat și nu mai putem face spital regional de 20 de milioane 
în Programul Regional. Dar de trei milioane, o clinică priva-
tă se poate face și dacă mai vii cu alte două milioane, de-
ja, la 5 milioane, poți să te aștepți că va ieși ceva rezonabil.

Deci asta este cauza, politica europeană este aceea de 
a integra în familii, în comunitate cât mai repede pe aces-
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În data de 12 septembrie 2024, Agenția 
pentru Dezvoltare Regională Sud-

Muntenia, în calitate de partener a 
proiectului Back on Track, a organizat 
prima întâlnire online a Peer Review Grup 
cu stakeholderi interesați de reintegrarea 
tinerilor NEET din zonele rurale în educație, 
formare și piața muncii prin creșterea 
competențelor de bază, a rezistenței și a 
mobilității virtuale.

La întâlnire, au participat reprezentanți ai Asociației 
ADICA Călărași, ai Asociației Oamenilor de Afaceri Pitești, 
precum și ai companiei Advanced Technology System Târ-
goviște, toți având experiență valoroasă în colaborarea cu 
NEET.

În cadrul întâlnirii au fost prezentate obiectivele proiec-
tului, rolul și sarcinile membrilor Peer Review Grup și pașii 
următori pentru a implementa cu succes proiectul.

Prin implementarea acestui proiect, focusul va fi pe o 
mai bună calitate a vieții tinerilor NEET din mediul rural, 

care vor dobândi competențe de autogestionare și rezili-
ență la schimbările economice și  sociale.

Proiectul este finanțat în cadrul apelului 1 al Programu-
lui pentru Regiunea Dunării, Axa Prioritară 3 – O regiune a 
Dunării mai socială, Obiectiv Specific 3.2 – Educație, instru-
ire și învățare pe tot parcursul vieții.

Mai multe informații despre proiectul Back on Track 
puteți afla de pe site-ul Agenției pentru Dezvoltare Regio-
nală Sud-Muntenia: https://www.adrmuntenia.ro/proiec-
tul-back-on-track/static/1918

Prima întâlnire a PEER Review Grup din cadrul proiectului  
Back on Track

ADR Sud-Muntenia a participat la prima întâlnire  
de monitorizare a implementării proiectului DESICE

În data de 11.09.2024, ora 12:00, Agenția 
pentru Dezvoltare Regională Sud-

Muntenia, prin Serviciul Proiecte și Relații 
Internaționale, Direcția Dezvoltare, a 
participat la Prima întâlnire de monitorizare 
a implementării proiectului DESICE - 
„Îmbunătățirea ECONOMIEI CIRCULARE prin 
design inovativ de produs”, finanțat prin 
Programul Interreg Europe.

Evenimentul a fost organizat online, la întâlnire partici-
pând membrii consorțiului ANATOLIKI SA Organizația pen-
tru Dezvoltare Locală din Grecia, având rolul de lider de 
proiect, Consiliul Economic al Flandrei de Est (Economische 
Raad voor Oost-Vlaanderen vzw - EROV) din Belgia, Agen-
ția de Dezvoltare Regională din Gorenjska, Slovenia, Muni-
cipalitatea Salonic din Grecia, Centrul Lituanian de Inovare - 
Instituție Publică din Lituania, UPI Emilia Romagna din Italia, 
Agentia pentru Dezvoltare Regionala Sud-Muntenia din Ro-
mania și Asociația Municipiilor din județul Tartu din Estonia.

Fiecare dintre parteneri a prezentat activitațile desfășu-
rate în primul semestru. Liderul de proiect, ANATOLIKI SA 

Organizația pentru Dezvoltare Locală din Grecia, a prezen-
tat cateva idei principale în ceea ce priveste prima raporta-
re a proiectului. Evenimentul a fost încheiat cu o sesiune de 
concluzii și discuții finale.

Obiectivele specifice ale proiectului sunt: îmbunătăți-
rea implementării politicilor regionale și locale care vizea-
ză sporirea capacității designerilor de produse în economia 
circulară și sporirea capacității circulare a designerilor în ce-
ea ce privește proiectarea produselor și utilizarea materia-
lelor cu ciclu de viață mai lung.

Mai multe detalii despre proiect puteți afla accesând lin-
k-ul următor: https://www.adrmuntenia.ro/proiectul-desi-
ce/static/1917
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Situația proiectelor depuse în cadrul PR SM 2021-2027 
la nivelul regiunii Sud-Muntenia la data de 18 septembrie 2024
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S-a deschis Apelul de proiecte ce vizează investițiile  
în infrastructura ambulatoriilor integrate  

spitalelor de psihiatrie

M inisterul Investițiilor și Proiectelor 
Europene, prin Autoritatea de 

Management pentru Programul Sănătate, 
publică Ghidul Solicitantului pentru Apelul 
de proiecte: „Investiții în infrastructura 
ambulatoriilor integrate spitalelor de 
psihiatrie”.

Buget: 8.750.000 euro

Perioada de depunere a proiectelor:
11 septembrie 2024, ora 18:00 - 11 noiembrie 2024, 

ora 18:00

Prezentul apel este de tip competitiv, cu termen li-
mită de depunere.

Solicitanți eligibili:
• Unități sanitare publice care desfășoară activități 

medicale de tip ambulatoriu/acordă asistență medica-
lă ambulatorie de psihiatrie (spitale de psihiatrie/neu-
ropsihiatrie);

• Unitățile administrativ-teritoriale, astfel cum sunt 
definite la art. 5 lit. pp) din Ordonanța de urgență a Gu-
vernului nr. 57/2019 privind Codul administrativ, cu mo-

dificările și completările ulterioare, care au în coordo-
nare/ subordonare/ autoritate sau dețin în administra-
re/ proprietate unitățile de la punctul a);

• Primăria Municipiului București, inclusiv prin Ad-
ministrația Spitalelor și Serviciilor Medicale București 
și sectoarele Municipiului București, definite conform 
prevederilor art. 5 lit. pp și mm) din Ordonanța de ur-
gență a Guvernului nr. 57/2019 privind Codul adminis-
trativ, cu modificările și completările ulterioare, care au 
în coordonare/ subordonare/ autoritate sau dețin în ad-
ministrare/ proprietate unitățile de la punctul a);

• Ministerul Sănătății, alte autorități și instituții pu-
blice centrale care au în coordonare/ subordonare/ au-
toritate sau dețin în administrare/ proprietate unitățile 
de la punctul a).Prezentul apel este de tip competitiv, cu 
termen limită de depunere.

Ghidul Solicitantului este disponibil la adresa urmă-
toare: https://mfe.gov.ro/ghiduri-ms/investitii-ambula-
torii-integrate-ale-spitalelor-de-psihiatrie/

Peste 376 de milioane de euro sunt gestionate de 
ADR Sud-Muntenia, în calitate de Organism Inter-
mediar pentru Programul Sănătate, pentru județele 
componente ale Regiunii Sud-Muntenia: Argeș, Pra-
hova, Dâmbovița, Teleorman, Giurgiu, Ialomița și Că-
lărași.

https://www.adrmuntenia.ro
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Situația proiectelor depuse în cadrul PTJ 
la nivelul județului Prahova la data de 18 septembrie 2024

Situaţia proiectelor depuse în judeţul Prahova la data 18 septembrie 2024, în cadrul 
apelului dedicat întreprinderilor mici şi mijlocii (IMM) - „Dezvoltarea întreprinderilor și 
a antreprenoriatului” – componenta „Investiții pentru dezvoltarea IMM care sprijină 

creșterea durabilă și crearea de locuri de muncă”.

Agenția pentru Dezvoltare Regională Sud-Munte-
nia, în calitate de Organism Intermediar pentru Progra-
mul Tranziție Justă 2021-2027 gestionează 277 milioa-
ne de euro – fonduri europene nerambursabile dedica-
te exclusiv companiilor și administrațiilor publice loca-
le din județului Prahova – pentru a face față provocări-
lor economice și sociale legate de tranziția către o eco-
nomie verde.

Finanțarea are la bază Planul Teritorial pentru o 
Tranziție Justă în Județul Prahova, elaborat de Consiliul 
Județean Prahova, în parteneriat cu mediul de afaceri 
și alți parteneri sociali. Programul Tranziție Justă 2021-
2027 este publicat pe site-ul adrmuntenia.ro, în secțiu-
nea Despre noi > Activitatea ADR Sud – Muntenia > Pro-
grame implementate > https://www.adrmuntenia.ro/
programul-tranzitie-justa-20212027/static/1559.

https://www.adrmuntenia.ro
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Catalogul surselor de finanțare nerambursabilă
pentru luna septembrie 2024
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A genția pentru Dezvoltare Regională Sud-
Muntenia, prin Direcția Dezvoltare, 

a editat Catalogul surselor de finanțare 
nerambursabilă pentru luna septembrie 2024.

Scopul editării acestei publicații este de a veni în spri-
jinul potențialilor beneficiari de fonduri nerambursabile 
din regiunea Sud-Muntenia care doresc să realizeze dife-
rite investiții. Astfel, în acest document sunt prezentate 
oportunitățile de finanțare din programele operaționa-
le și schemele de grant, ce se derulează în prezent în Ro-
mânia, precum și oportunitățile din PLANUL NAȚIONAL 
STRATEGIC PAC 2023-2027, PROGRAMUL TRANSNAȚIO-
NAL DUNĂREA și URBACT IV.

Publicația electronică poate fi accesată pe site-ul Agen-
ției, www.adrmuntenia.ro, link: https://www.adrmuntenia.
ro/download_file/newsletter/744/CSF-SEPTEMBRIE-2024.pdf 
 

UE va sprijini dezvoltarea fabricilor  
de inteligență artificială în jurul rețelei europene  

de supercalculatoare de înaltă performanță
Comisia Europeană a lansat marți, 10 septembrie, 

un apel pentru înființarea unor fabrici de inteligență ar-
tificială (IA) cu scopul de a consolida rolul de lider al Eu-
ropei în domeniul IA de încredere. Fabricile de IA vor 
fi create în jurul rețelei europene de supercalculatoare 
de înaltă performanță (HPC) de clasă mondială ale UE și 
vor fi puse la dispoziția unei game largi de utilizatori eu-
ropeni, cum ar fi start-up-urile, industria și cercetătorii.

„Europa este deja un pionier în ceea ce privește le-
gislația UE privind IA, asigurând că inteligența artificia-
lă este mai sigură și mai de încredere. La începutul anu-
lui, ne-am respectat promisiunea de a facilita accesul 
la supercalculatoarele noastre start-up-urilor europene 
din domeniul IA. Astăzi, Europa trebuie să devină și un 
lider global în inovația din domeniul IA. Fabricile de IA 
vor contribui la consolidarea poziției noastre în fruntea 
acestei tehnologii transformatoare”, a declarat preșe-
dinta Comisiei Europene, Ursula von der Leyen. 

Fabricile de IA vor reuni elementele esențiale pentru 
succesul IA: puterea de calcul, datele și talentul. Aces-
tea vor sprijini dezvoltatorii de IA în formarea modele-
lor lor mari de IA generativă, folosind supercalculatoa-
rele EuroHPC și oferind acces la date, servicii, infor-

-matice și servicii de stocare. Fabricile vor fi conecta-
te în toată Europa, oferind un cadru european unic de 
colaborare în domeniul IA.

Sursa: caleaeuropeana.ro

https://www.adrmuntenia.ro
https://regio.adrmuntenia.ro
http://www.adrmuntenia.ro
https://www.adrmuntenia.ro/download_file/newsletter/744/CSF-SEPTEMBRIE-2024.pdf
https://www.adrmuntenia.ro/download_file/newsletter/744/CSF-SEPTEMBRIE-2024.pdf
http://caleaeuropeana.ro
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În prezent într-o stare dezolantă, dar care 
amintește încă de frumusețea de odinioară, 

conacul Callimachi-Văcărești din Mănești a fost 
gândit de mareșalul lui Carol I ca o reședință 
puternic inspirată de Peleș. Din păcate, 
filmările pentru „Roșcovanul“, două incendii 
și acțiunea naturii l-au distrus. În pivnița sa au 
fost descoperite schelete umane cu lanțuri la 
mâini și picioare.

Moșia Mănești a aparținut familiei boierești a Mă-
neștilor începând cu secolul al XVII-lea. La mijlocul se-
colului al XIX-lea, pe moșie exista un alt conac, vechi de 
aproape două secole, care îi apaținea lui Dumitru Mă-
nescu-Filitti și soției sale, Elena Arsachi. În 1863, fiica 
lor, Maria Mănescu-Filitti s-a căsătorit cu Theodor C. 
Văcărescu (17 aprilie 1842 – 2/15 aprilie 1914), gene-
ral, diplomat, istoric și om politic. Acesta a fost mare-
șal al lui Carol I în perioada 1873-1881, perioadă în ca-
re a supravegheat lucrările de construcție de la Castelul 
Peleș din Sinaia. Impresionat de reședința regală, a luat 
decizia de a construi la Mănești un conac al cărui model 
este chiar Peleșul și care a fost proiectat de arhitectul 

francez Paul Gottereau. Lucrările au început, după cum 
glăsuiește pisania montată deasupra intrării principale, 

în 1882 și au durat zece ani. Vechiul conac a fost demo-
lat și pe locul lui s-a ridicat din temelii noul castel. 

             (Continuare în pagina 14)                                      

Secretele conacului Callimachi-Văcărești

Foto: pedagoteca.ro
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 (Continuare din pagina 13)
A fost cruțat doar „beciul”, o pivniță uriașă cu pere-

ții de cărămidă și acoperită cu o boltă puternică, care a 
fost consolidată și deasupra căreia a fost construit par-
terul și un etaj înalt. 

Castelul avea un pridvor frumos, al cărui acoperiș era 
susținut de două coloane zvelte de lemn și de tot atâtea 
capiteluri de zidărie, fin ornamentate, un salon somptu-
os și o sufragerie vastă ale cărei ferestre mari răspun-
deau spre vest, spre parc. Din salon pornea o scara lar-
gă, din marmură albă, care urca spre etaj, îndoindu-se 
în unghiuri largi, cu o balustradă frumos traforată din 
același material și cu mici piese de sculptură montate 
la colțuri. La etaj, un mare și elegant hol decomanda 
mai multe dormitoare, camere de oaspeți, budoare, co-
ridoare, camere de toaletă. 

La finalul a zece ani de eforturi ale unor meșteri și 
artiști români și străini (arhitectul vienez Wilhelm Do-
derer, sculptorul Stohr, decoratorul R. Ziegler și pictorul 
Nicolae Vermont), conacul era deosebit de frumos. Un 
palat conceput pe orizontală, cu etajul mai înalt și mai 
impozant decât parterul, cu fațadele albe contrastând 
cu maroul închis al lemnăriei și cenușiul pietrei cioplite.

Maria Văcărescu, soția mareșalului, s-a ocupat de fi-
nisarea și mobilarea Castelului cu valoroase plafoanele 
casetate, sobe străine din faianță și caolin, vitralii exe-
cutate de P. Ziegler, același artist care s-a ocupat de ce-
le de la Peleș (reprezentând scene cu doamnele Chiajna 
și Necsuța din familia boierilor Manești), mobilier de im-
port, modern, dar și de stil, covoare, candelabre, tablo-
uri, ceramică, statuete etc. Pereții erau tapetați cu piele 
sau mătase și picturi murale, iar în unele încăperi exis-
tau fresce și stucaturi de mare rafinament și șeminee 
deosebite cu cahle ornamentale. Aproape toate au pie-
rit în incendiul din 1974. 

Conacul din Mănești adăpostea și una din cele mai 
valoroase biblioteci private din acea vreme, cuprinzând 
rarități bibliofile adunate de generalul Theodor Văcă-
rescu, un pasionat de cărți, documente și epistole va-
loroase. Castelul de la Mănești era înconjurat si de un 
parc frumos cu copaci de diferite specii. La rândul său, 
acesta era înconjurat de un gard din cărămidă și avea 
două intrări monumentale, una care ducea printr-o alee 
străjuită de copaci falnici, direct la conac, alta în curtea 

interioară formată din corpurile secundare. Pe domeniu 
mai erau un un heleșteu plin de pește, câteva alei care 
șerpuiau în stilul romantismului englez către o grotă (ar-
tificială), un chioșc în care familia și oaspeții se adunau, 
în serile de vară. În parcul conacului, generalul a amena-
jat un bazin cu o fântână arteziană, lângă care erau mai 
multe statui, dintre care una îl reprezenta pe Ienăchiță 
Văcărescu, bustul aflându-se acum la Muzeul Scriitori-
lor Târgovișteni, din Târgoviște. Tot în 1892, pe domeniu 
a început construcția unei biserici, în picioare și astăzi. 

În ceea ce privește pivnița uriașă a castelului se pre-
supune că ar fi fost construită pe mai multe nivele și 
chiar ar avea un tunel secret, o practică prin care boie-
rii scăpau deseori cu viață. Cert este că, în urma săpă-
turilor pentru consolidarea acesteia, potrivit monografi-
ei comunei, în beci au fost descoperite mai multe sche-
lete umane care aveau lanțuri la mâini și la picioare. De 
aceea se spunea, în acele vremuri, că lăcașul ar fi bân-
tuit și că se auzeau zgomote de lanțuri. Mulți dintre ță-
ranii de atunci își făceau semnul crucii când treceau pe 
lângă castel.

În 1974, la castel se filmează Roșcovanul (1976) de 
Francisc Munteanu. În film, locația este o casă de corec-
ție pentru copii care au săvârșit infracțiuni. Se pot ob-
serva interioare decorate, sobe, etajul precum și câte-
va secvențe din podul construcției. Distrugerile provo-
cate în timpul filmărilor sunt consemnate. Tot în 1974, 
un incendiu devastează podul construcției, neputând fi 
stins la timp.

Ulterior, pe când se efectuau lucrări de reparație la 
acoperișul conacului, din neglijența muncitorilor, a iz-
bucnit un alt incendiu care a distrus toate decorațiile 
interioare și exterioare ale clădirii. A urmat cutremurul 
din 1977, care a șubrezit structura de rezistență, o bună 
parte a castelului fiind abandonată.

Sursa: observatorulph.ro

https://www.adrmuntenia.ro
https://regio.adrmuntenia.ro
http://observatorulph.ro


INFO 
JUDEȚE

www.adrmuntenia.ro regio.adrmuntenia.ro15

Info Regional Sud-Muntenia #676
12 • 18 septembrie 2024 

A fost semnat contractul de proiectare și execuție 
lucrări pentru renovarea energetică a Liceului Tehno-
logic „Dacia” din Pitești – proiect finanțat din Planul 
Național de Redresare și Reziliență.

Lucrările de recondiționare vor fi ample, atât la in-
terior, cât și la exterior, și vor include, printre altele, 
modernizare și reabilitare a instalațiilor pentru prepa-
rarea, distribuția și utilizarea agentului termic, placa-
rea fațadelor, precum și montarea panourilor fotovol-
taice. 

Perioada de finalizare a contractului de proiectare 
și execuție lucrări este de 12 luni, din care 2 luni pen-
tru proiectare și 10 luni pentru execuția lucrărilor.

Valoarea totală a contractului de proiectare și exe-
cuție lucrări este de 7.000.000,00 de lei, fără TVA, la 
care se adaugă TVA în valoare de 1.330.000,00 de lei.

Sursa: ziarulargesul.ro

Eficiență energetică  
la Liceului „Dacia”, din Pitești

În ultima săptămână de vacanță  s-au derulat activi-
tățile practice ale taberei tematice „NICULEȘTII ÎN NA-
TURĂ”, activitate finanțată de Uniunea Europeană prin 
Planul Național de Redresare și Reziliență, schema de 
granturi PNRAS – Programul Național pentru Reduce-
rea Abandonului Școlar. Programul de educație turisti-
că montană a fost  implementat de Asociația Ecologică 
Floare de Colț, iar beneficiarii direcți ai acestui program 
au fost 30 de elevi premianți, însoțiți de profesorii lor.

Activitățile s-au desfășurat pe Valea Ialomiței, la con-
fluența sa cu afluenții Rătei și Raciu, la limita dintre ma-
sivele Bucegi și Leaota, într-un cadru natural deosebit.

Programul a inclus jocuri de cunoaștere, drumeții, 
au văzut Hidrocentrala Dobrești – 1932, Hidrocentrala 
Moroeni – Gâlma – 1955, Banda rulantă Lespezi – Lo-
tul 4 – 1975.

Nu au lipsit  lecții teoretice despre folosirea busolei 
și a fișei de orientare, apoi proba practică, constând în-
tr-un alert concurs de orientare sportivă, cu busola, fo-
losind fișe cu vize și repere. Elevii participanți au deprins 
de la monitori și primele noțiuni de alpinism.

Sursa: ziardambovita.ro

  Tabără școlară, finanțată  
 prin PNRR

Odată cu începerea noului an școlar, Grădinița cu 
Program Prelungit „Tărâmul Veseliei”, structură a Șco-
lii Gimnaziale „Mircea Nedelciu” din Fundulea, și-a des-
chis porțile într-un spațiu complet renovat și moderni-
zat, beneficiind de dotări noi, adecvate pentru preșco-
lari. Grădinița găzduiește patru grupe: o grupă mare de 
antepreșcolari și trei grupe de preșcolari, cu un total de 
90 de copii înscriși.

Modernizarea grădiniței a fost posibilă datorită pro-
iectului REGIO, intitulat „Îmbunătățirea infrastructurii 
educaționale prin realizare și echipare grădiniță cu pro-
gram prelungit în orașul Fundulea din județul Călărași”. 
Acest proiect a asigurat crearea unui spațiu generos, 
care să răspundă nevoilor educaționale ale copiilor.

Valoarea totală a proiectului finanțat prin fonduri 
europene a fost de peste 10 milioane de lei și a avut 
ca obiectiv dezvoltarea infrastructurii educaționale în 
orașul Fundulea, pentru a asigura un proces educațio-
nal de calitate și a creșterii participării populației pre-
școlare la procesul educațional.

Sursa: calarasipress.ro

 Grădiniță modernizată
cu sprijinul Regio

 Reabilitarea infrastructurii  
rutiere prin PNI „Anghel Saligny”

ARGEȘ CĂLĂRAȘI

DÂMBOVIȚA

GIURGIU

11 străzi, fundături și intrări incluse în Zona I a mu-
nicipiului Giurgiu vor intra într-un proces de reabilita-
re și modernizare grație contractului de finanțare ca-
re a fost semnat recent de către primarul municipiului 
Giurgiu, Adrian Anghelescu.

Astfel, Ministerul Dezvoltării, Lucrărilor Publice și 
Administrației a alocat municipiului Giurgiu prin Pro-
gramul Național Anghel Saligny, suma de 8.168.864,95 
lei pentru realizarea obiectivului de investiții ”Reabili-
tare bulevarde, străzi, alei carosabile Zona I în munici-
piul Giurgiu”, fiind vizate străzile: Dunării, Păcii, dr.ing.
Marin Drăcea, Zăvoiului, fdt.Zăvoiului, Crângului, intr.
Crângului, Tudor Vianu, Filomenei, Călugăreni și fdt.
Mixandrelor.

Sursa: cronicagiurgiuveana.roFo
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U.A.T. Municipiul Slobozia, în calitate de benefici-
ar, anunță începerea implementării proiectului cu ti-
tlul „Parc fotovoltaic în Municipiul Slobozia, județul 
Ialomița”, prin Planul Național de Redresare și Rezili-
ență, Fondul pentru modernizare.

Parcul se va întinde pe o suprafață de 75.000 mp 
și va avea o capacitate nou instalată de 2,53895 MW 
pentru producerea de energie din surse regenerabi-
le. Prin investiția în tehnologii de energie regenera-
bilă și stocarea energiei, proiectul are ca scop crește-
rea eficienței utilizării surselor de energie.

 Valoarea totală a proiectului este de 17.911.495,92 
lei, din care, valoarea maximă asigurată din Fondul 
pentru modernizare este de 16.507.809,27 lei. 

Viitorul parc, care va asigura necesarul de energie 
electrică pentru toate instituțiile din subordinea pri-
măriei, inclusiv pentru toate școlile și grădinițele, ur-
mează să fie construit până maxim la sfârșitul anu-
lui 2026.

Sursa: independentonline.ro

      Parc fotovoltaic, 
            la Slobozia

IALOMIȚA
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      Microbuze electrice 
 pentru transportul elevilor

TELEORMAN Noi investiții în județ

PRAHOVA

Consiliul Județean Prahova a derulat o licitație pen-
tru cumpărarea a 26 de microbuze electrice pentru 
transportul școlarilor, cu bani de la Administrația Fon-
dului de Mediu. Aceste microbuze vor ajunge 26 de 
localități din județ. Potrivit CJ Prahova, apelul de pro-
iecte a fost finanțat prin Administrația Fondului pen-
tru Mediu în cadrul Programului privind îmbunătăți-
rea calității aerului și reducerea cantității de emisii de 
gaze cu efect de seră, prin utilizarea pentru transpor-
tul elevilor a autovehiculelor mai puțin poluante, de 
tipul microbuzelor electrice, hibride și alimentate cu 
gaz natural comprimat.

Prin acest proiect s-au achiziționat 26 de microbu-
ze electrice, de care se vor bucura elevii localităților 
partenere până la sfârșitul lunii august. Unitățile Ad-
ministrativ Teritoriale care vor beneficia de microbu-
ze școlare verzi sunt: UAT Comuna Apostolache, UAT 
Comuna Ariceștii Rahtivani, UAT Comuna Ciorani, UAT 
Comuna Bănești, UAT Comuna Cerașu, UAT Comuna 
Colceag, UAT Comuna Gornet, UAT Comuna Măne-
ciu, UAT Oraș Băicoi, UAT Oraș Comarnic, UAT Oraș Si-
naia, UAT Oraș Slănic, UAT Oraș Urlați, UAT Oraș Văle-
nii de Munte, UAT Comuna Păulești, UAT Comuna Plo-
pu, UAT Comuna Poiana Câmpina, UAT Comuna Pre-
deal Sărari, UAT Comuna Provița de Sus, UAT Comu-
na Scorțeni, UAT Comuna Surani, UAT Comuna Tino-
su, UAT Oraș Boldești Scăeni, UAT Comuna Tărgșoru 
Vechi, UAT Comuna Vâlcănești, UAT Comuna Gorgota.

Valoarea totală a proiectului este de 25.367.109,89 
lei, din care valoarea eligibilă AFM este de 
24.998.543,00 lei.

Sursa: telegrama.ro

În cadrul ședinței extraordinare a Consiliului Jude-
țean Teleorman, au fost prevăzute patru proiecte pe 
ordinea de zi. Consilierii județeni au votat toate pro-
iectele, fără obiecții sau abțineri.

Proiectele de hotărâre votate au fost următoare-
le: aprobarea documentației tehnico-economice și a 
indicatorilor pentru obiectivul de investiții „Construc-
ția a două case tip familial pentru copii, dotarea, îm-
prejmuirea și racordarea la utilități” în faza de studiu 
de fezabilitate; modificarea Hotărârii Consiliului Jude-
țean Teleorman nr. 138 din 9.07.2024 privind aproba-
rea proiectului „Reabilitare DJ 503, Drăgănești Vlaș-
ca (DE 70)-lim. jud. Dâmbovița, km 38+838-87+313 
(L=48,475km)”; modificarea Anexei la Hotărârea Con-
siliului Județean Teleorman nr. 137 din 9.07.2024 pri-
vind aprobarea Devizului general actualizat aferent 
etapei a II-a de implementare, pentru obiectivul de 
investiții „Reabilitare DJ 503, Drăgănești Vlașca (DE 
70)-lim. jud. Dâmbovița, km 38+838-87+313 (L=48,-
475km)”, rest de executat, cu modificările ulterioa-
re; aprobarea depunerii proiectului pentru obiectivu-
lui de investiție „Construcția a două case de tip fami-
lial pentru copii, dotarea, împrejmuirea și racordarea 
la utilități”  

Sursa: ziarulteleormanul.ro
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Adresă Str. Munteniei, nr. 7A, cod poștal 910164, 
mun. Călărași, jud. Călărași, Tel. 0242/331.769, 
Fax 0242/313.167, 
E-mail office@adrmuntenia.ro

Biroul Județean ARGEȘ
Adresă ADR Sud-Muntenia, Biroul Județean Argeș, 
Piața Vasile Milea, nr. 1, mezanin, camerele M 10, 
M11, M 12, mun. Pitești, jud. Argeș, 
E-mail arges@adrmuntenia.ro

Biroul Județean DÂMBOVIȚA
Adresă ADR Sud-Muntenia, Biroul Județean 
Dâmbovița, sediul Consiliului Județean Dâmbovița: 
Piața Tricolorului, nr. 1, et. IV, cam. 90, 100 și 101, 
mun. Târgoviște, jud. Dâmbovița, 
Tel./fax 0345/100.018, 
E-mail dambovita@adrmuntenia.ro

Biroul Județean GIURGIU
Adresă ADR Sud-Muntenia, Biroul Județean 
Giurgiu, Bdul Mihai Viteazul, nr. 4, mun. Giurgiu, 
jud. Giurgiu Tel./fax 0246/215.271, 
E-mail giurgiu@adrmuntenia.ro

Biroul Județean IALOMIȚA
Adresă ADR Sud-Muntenia, Biroul Județean 
Ialomița, Strada Răzoare, nr. 3, 
mun. Slobozia, jud. Ialomița, Tel./fax 0343/101.139, 
E-mail ialomita@adrmuntenia.ro

Biroul Județean PRAHOVA
Adresă ADR Sud-Muntenia, Biroul Județean 
Prahova, Bd. Republicii, nr. 24, et. 7, birourile 723, 
724 și 725, Ploiești, jud. Prahova, 
Tel. 0244/595.594, Fax 0344 100 310, 
E-mail prahova@adrmuntenia.ro

Biroul Județean TELEORMAN
Adresă ADR Sud-Muntenia, Biroul Județean 
Teleorman: Str. Ion Creangă, nr. 5254, etaj 6, mun. 
Alexandria, jud. Teleorman, Tel./fax 0347/101.000, 
E-mail teleorman@adrmuntenia.ro

ADR Sud-Muntenia vă oferă ocazia de a vă promova, în fiecare săptămână, proiectele și activitățile care derivă din acestea, finanțate prin 
programele gestionate de Agenție.
Dacă sunteți interesați, vă rugăm să ne transmiteți un scurt material de informare (maxim 1.500 de caractere cu tot cu spații), împreună cu 1-2 po-
ze, cel târziu până vineri, la ora 12:00, acesta urmând să fie publicat în viitoarea ediție a newsletterului. Materialele de informare vor fi transmise 
la adresa de email comunicare@adrmuntenia.ro.
Newsletterul va fi publicat pe site-ul Agenției (https://2021-2027.adrmuntenia.ro) și va fi distribuit electronic săptămânal tuturor membrilor Re-
țelei de Informare REGIO Sud-Muntenia, membrilor Consiliului pentru Dezvoltare Regională Sud-Muntenia, consiliilor județene și locale și prefec-
turilor din regiune, ministere, reprezentanților mass-media de la nivelul regiunii Sud-Muntenia și site-urilor dedicate (portalurilor de știri econo-
mice), precum și publicului larg. Pentru informații suplimentare vă rugăm să contactați Biroul Comunicare, tel.: 0242/331.769 sau 0728.026.708.
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Se distribuie gratuit

Newsletterul „Info Regional Sud-Muntenia” este 
un material cu informații despre activitățile 
derulate în vederea promovării Programului 
Regional Sud-Muntenia, a Programului 
Tranziție Justă și activității Agenției.

Pe lângă aceste noutăți, publicul țintă este 
informat despre activitatea instituțiilor 
membre ale Rețelei de Informare REGIO Sud-
Muntenia și despre cele mai importante 
evenimente organizate de acestea în 
județele regiunii.
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